
Ordiner generalforsamling onsdaed.22. marts 2023 kl. 19,00 pd Hotel Arahus.

Dagsorden:

Punkt 1: Valg af stemmetellere.
Punkt 2: Valg af dirigent.
Punkt 3: Bestyrelsens beretning.
Punkt 4: Den reviderede 6rsrapport forelegges til godkendelse.

Punkt 5: Budget for 2023 forelegges til godkendelse.
Punkt 6: Behandling af indkomne forslag.
Punkt 7: Valg af medlemmer og suppleanter til bestyrelsen.

Pi valg til bestyrelsen er: Poul Petersen og Jack Sorensen.
P5 valg som suppleanter er: J1rgen VikkelsO Rasmussen og Mona Madsen.

Punkt 8: Valg af registreret eller statsautoriseret revisor.
Pi valg er: Deloitte.

Punkt 9: Valg af lokalrevisorer. P6 valg er: Ole Sekmose og Bjarne Folmer.
Pi valg som suppleanter er: Hans J. Albertsen og Svend Widding.

Punkt 10: Eventuelt.

Nr. 18

Punkt 1: Valgt til stemmetellere blev Maja @rum, Carsten Post Hansen og Kasper Terkelsen.

Punkt 2: Mads Kromann blev af bestyrelsen foresl6et til dirigent. Mads blev valgt uden modkandidat. Mads
takkede for valget, og konstaterede at generalforsamlingen var lovligt indvarslet ved annonce i ArO
Ugeavis, Vandvarkets hjemmeside og Facebook.

Punkt 3: Formand Leif bod velkommen til i alt 55 andelshavere og fremlagde bestyrelsens beretning for
2022: Endnu en gang hjertelig velkommen til den 6rlige generalforsamling i vores falles Vandverk.
Driftsdret 2022blev et travlt 5r hvor mange ting skulle hAndteres. Her tenker jeg p6 ferdigg6relsen af
vores borings renoveringer pd Prestensvej, som er ferdig gjort, dog mangler vi enten frost eller t6rvejr for
at komme derind med en kranbil, som skal fjerne det Overste borer1r siledes vi kan tage den i brug, men
det er en lille ting som vejret bestemmer hvorndr kommer til at foregi.

Vi har slOjfet tre gamle boringer efter lovgivningens krav med betonit og arbejdet er udfort af en
autoriseret br0ndborerfirma PC-Drill, altsiS samme firma som har renoveret og overboret de to for omtalte
boringer. Alt i alt en omkostning p6 ca. 870tkr. Til gengeld har vi f6et to super gode produktive boringer
med en meget h0j vandkvalitet samt den mulighed for af slOjfe de tre gamle boringer, dels ved vandverket
og v Tranderup N0rremark som vi brugte marginalt pga. af lidt ringere vandkvalitet. Si pi den mide har vi
sikret forbrugerne en endnu bedre rivandskvalitet. @velsen bet6d samtidig at vi som sidegevinst, har
kunne undgd at skulle kompensere for yderligere ca. 21ha BNBO =2-2,5mio. kr.

BNBO aftalerne er alle underskrevet af lodsejerne, og vi har udbetalt kompensationerne til lodsejerne,
hvilket har samlet belObet sig til ca 1,45mio.kr. alt incl. dvs. tinglysning, ridgivning, landinspekt6r mv. Der
er dog en mindre beskyttelse hvor lodsejeren ikke valgte engangserstatningen men, valgte muligheden for
en fem6rig lejekontrakt, hvilket er helt fint, men her skal si findes en mere langsigtet l6sning om fem 6r
som jeg tolker lovgivningen. Det drejer sig om et meget lille areal p6 0,4ha. Alle aftaler er/bliver tinglyst.

| 2022 skulle vi ogsi have fornyet vandverkets indvindingsaftale, hvilket ogsi er lidt af en administrativ
proces, som pig6r hvert 30. 5r. Vi fik dette hindteret og indvindingsaftalen fornyet med en indvindingsret
pi 125.000 m3 6rligt.

Der blev stillet krav om miler'e p6 hver boring samt der var krav om at alle vores boringer skulle tinglyses,
hvilket man tilsyneladende ikke havde fokus pA tilbage i 1992, og vi m6 ogsi erkende at det var med nogen



undren i bestyrelsen, da vi opdagede at her var en mangel, som givet ligger meget langt tilbage, alts6

manglende tinglysning af boringer. Det gav lidt travlhed p5 kontoret.

De forhold har vi nu fiet styr p6, alt sammen noget der har kostet lidt penge, men selvsagt en

n6dvendighed for at opni en ny tilladelse for de neste 30irs indvinding. Med hensyn til milere p6 hver

boring valgte vi induktive milere dvs. mSlere uden mekaniske dele. Det har den fordel at vi fdr mulighed for
at styre disse med frekvens omformere, hvilket giver en mulighed for en mere sk6nsom oppumpning fra

den enkle boring, med programmering fra Vandvarkets computer, sSledes den ofte omtalte skorstens-

effekt kan undg6s. Denne form for beskyttelse af grundvandet har vi i bestyrelsen haft stor fokus p6 at
kunne efterleve.

Vi har tilbage i oktober og november afviklet to ekstraordinare generalforsamlinger, for at kunne fi
ajourf6rt vores vedtagter, og gjort tidssvarende til den virkelighed som vi lever i pt. Det skal nevnes at de

gamle vedtegter var tilbage fra 1996 og dermed selvsagt var temmelig utidssvarende til operationelt drift
anno 2O22.Det er sedan nu, at det er Kommunes vandregulativ som primert setter dagsordenen for
hvorledes vi skal angribe de fleste ting. De gamle vedtagter havde ogsi en sterkt begrensende passus om

bestyrelsen ikke mitte optage geld ud over 25%o af den uddebiterede vandafgift plus det faste bidrag. Dvs.

et belOb pi ca. 450.000 kr., hvilket givet rakte noget lengere tilbage i 1996. Vi kunne se at dette ville blive

et snerende b6nd ift. de f6rnevnte udgifter til boringsrenovering og BNBO hvor vi har m6tte optage en

driftskredit pi 500.000 kr., som dog forventes afviklet i lobet af iret. Dette er sket kan jeg oplyse.

Vi ser ogsi snarligt ind i en ret stor udgift nir hele Pilebekken skal om kloakeres om fi 5r. Erfaringsmessigt
er det meget dyrt at opgrave i,4r6skpbing hvor der ligger mange rOr og kabler osv. Men n6rEr0forsyning
skal i gang si 96 vi altid med, og der findes en fordelingsnOgle til hvorledes disse omkostninger skal

fordeles, kloak, telefon/ internet, str6m, fjernvarme og vand imellem. Ved disse lejligheder vil vi typisk
skifte vores stophaner og hvad der ellers er tiltrengt. M6ske en udgift pi op imod 2,5 mio.kr. Af bl.a. den

grund har vi opsat den faste afgift fra 1300 til 1400 k. men en uandret m3 pris pi 7,00 kr. Statsafgiften er

forsat 6,37 kr.pr. m3 plus moms.

Der er ingen tvivl om at vores vandverksdrift med de nye boringer mv st6r knivskarpt og fremtidssikret,
men vi lever ogsd i en tid hvor stort set alle vores omkostninger vil stige, pA alle parametre, her tanker jeg

f.eks. p6 l6nninger, materialeforbrug, abonnementer samt indlejning af anden ekstern hjelp for den

n6dvendige drift. Derfor tror jeg ogsS det bliver svert at komme ret meget ned i pris igen, men opstir
muligheden si eksekvere vi naturligvis ogsi pi det. Men lige nu skal der henlagges.

Vi er i bestyrelsen ogsi bevidste om at vores husstandsm6lere skal skiftes inden 2026-27, pga. batteriets
levetid. Det er ogs6 en betragtelig udgift som skal hdndteres.

P6 den mere positive side af vores Okonomiske dagligdag er at det er lykkes os at fi tilsagn om tilskud fra

den nyoprettet drikkevandspulje pd ca. 180 mio. kr., som er afsat til at skulle beskytte grundvand. Dette
ved resolut at igangsette en omgiende ans6gning herom, hindteret dygtigt af vores bogholder Sven-Erik,

bestyrelsesmedlem Peter Jessen og en ekstern rSdgiver. Vi har faktisk fiet tilsagn om godt ca. 60O.000 kr.

hvilket vi er meget glade for. Andre vandverker her p5 @en har ogs6 f6et tilsagn om tilskud og et enkelt
kom for sent, da kassen var tom.

For ErO samlet set tror jeg at det var heldigt at vi var langt fremme i hele BNBO processen. Jeg hdber og

Onsker at det her pi et af 6ens vandverker, som ikke fik tilskud i forste hug, kan komme med i naste 6rs

pulje. Et af ans6gnings kriterierne i denne pulje, er netop at vi pd en 0 ikke kan fi vand fra fastlandet og

derfor skal beskytte vores eget bedst muligt. Vi har endnu ikke modtaget tilskuddet, men gleder os hertil.
Der skal i den forbindelse ogs6 leveres fuldstendig dokumentation for afholdte udgifter, naturligvis, men

dette krever ogsA noget administration. Det skal vi nok f6 hindteret. Vi har allerede deltaget i et web-
mode med 6 personer fra Miljostyrelsen, for at ansoge korrekt.



Den endelige aftale med Bregninge Vandverk, om deres ansvarlige bidrag til BNBO beskyttelse, blev en

aftale p6, at Bregninge Vandverk betaler 185 kr. pr. miler i deres regi i 56r, pt 182 forbrugere stigende til
187 forbrugere n6r de f6r Grpnnemose med. Anstendigvis f6ler vi os forpligtiget til at de i Bregninge
Vandverk, s6ledes fir en tilsvarende rabat pi deres andel, svarende til ca. 40% som vi modtager fra
Milj6styrelsen, n6r vi modtager pengene. Det vil i hele treskolangder betyde ca. 2 6rs bidrag for Bregninge

Vandvark svarende til ca. 66.000 kr. Men det skal regnes mere precist n6r vi har pengene fra
Milj6styrelsen pi vores konto. Bregninge vandverk har fra starten af udvist stor ansvarlighed for at vi i

fellesskab, fik beskyttet vores grundvand via BNBO'erne og udgifterne hertil.

Nir jeg nu er ved Bregninge Vandverk, viljeg ikke forsomme at navne, at der nu er indgiet en

underskrevet aftale, om k6b og salg af vand, veres vandverker imellem. En s6dan har kun varet mundtlig,
for hidindtil. Aftalen har veret forbi en advokat i Danske Vandverker, og ligger nu til
Kommunalbestyrelsens godkendelse. 56 burde formalia vere p6 plads i den forbindelse. Vi har et rigtig fint
og konstruktivt samarbejde med Bregninge Vandverk.

Pd landsplan er arbejdet med BNBO meget fodslebende, dvs at der skal laves 2094 BNBO'er i Danmark og

kun 166 frivillige aftaler ved 6rsskiftet er i hus, dog er yderligere 697 frivillige aftaler tilbudt og i forhandling,
Jeg synes ikke det er godt nok, n6r fristen for dette var sat tt 31112-22, af myndighederne. Vandverks
Foreningen plederer nu for, at der er brug for endnu et 6rs l6betid, for ferdiggorelse af BNBO'er pi
landsplan. Miske det er det muligste kunst, men kont er det ikke efter min mening, og det stir meget i

kontrast til det meget mSlrettede arbejde vi i fellesskab, fik udf6rt i ErOYandrld, sammen med

lodsejerne, for at fi vores BNBO'er beskyttet. Her kan fremhaves at ud af de fornavnte 155 aftaler som

var pA plads, som loven tilsiger, ved 6rsskiftet, var siledes heraf de 20 pd plads. Det synes jeg er rigtig flot
af vores lille O. Desuden kan vi her pi ArO bryste os af at, BNBO'erne er beskyttet imod kvalstof, hvilket
ikke var et myndighedskrav ret mange steder, men et bevidst valg fra ArO Vandr6d.

Driften: Vandsalget er noget mindre end normalt. Nok mest med afset i husdyrenes forsvinden i zonel
men ogsi lidt den store turisme vi oplevede under coronaen. Vi har i 6ret 2022 oppumpet 94,557 m3 og
solgt 92,155 m3 - det giver et vandspild p6 begransede 1570 m3 svarende til 1,02 % nlr vi regner
skyllevand til filtrene pA vandvarket med (922 m3l Nok det mindste i mands minde, si det in6 vi vere
tilfredse med. Der har ej heller i2022verel nogle ildebrande i vores forsyningsomrldei2022.

Dette mindre vandsalg til trods har vores str6mforbrug har veret stigende til 100,547 kgw primert pga. af
megen ren-pumpning af de nye boringer efter endt borearbejde. Vi har dog en fastprisaftale med Norlys
som har l6bet siden Srsskiftet 2t-22 pit O,TOOre / kgw indtil 2025 med. Den blev indgdet tilbage i september
mined2021. Sd det har vi varet godt tilfredse med eller snare heldige med.

Regnskabet viljeg ikke omtale eftersom det meget let bliver en gentagelse nir 6rsrapporten om fi
6jeblikke bliver gennemgiet og gjort transparant under gennemgang ved kasserer og bogholder.

Med disse oplysninger er jeg ved vejs ende i min beretning

Dog viljeg nevne at, vi har i regnskabsiret2022 har fiet to nye forbrugere, som vi kan sige velkommen til.

Fremtiden. Krystalkuglen: Her i denne sommer forventer vi at kunne tilbyde vores forbrugere, en hyppigere
aflesning af vores m6lere. Vi har som det er jer givet bekendt, et tet samarbejde med ,4r6sk6bing
Fjernvarme, omkring opsetningen af vores indkrevnings systemer, og mSleraflesning mv. Dette frugtbare
samarbejde har nu forventeligt medfOrt, at vi forh6bentlig, kan tilbyde denne mAnedlige aflasning, som
ogsi vil tilf6rer vores drift nyttig viden, men ogsi forbrugerne vil fi glede af dette. Det er i hvert fald
l6bende efterlyst af forbrugere. Der arbejdes i hvert fald hArdt herpS med aflasning ca. hver 4. uge. Vivil
informere mere herom ndr dette system virker og hvordan, pi vores hjemmeside i lObet af sommeren.



Tilbage er at takke vores samarbejdspartnere for et altid betryggende arbejde og i sardeles stor tak til
daglig driftsleder Johan Rohling, som lOser mange typer af opgaver for vandvarket, resolut og

handlekraftigt.

Stor tak til mine kollegaer i bestyrelsen for aktiv deltagelse og konstruktiv dialog ved alle lejligheder,
ligesom at alle er parate til at tilegne sig viden og videregive dette i sparring, det er en stor fornOjelse ved

vores moder.

Vi er iVandverket bestyrelse, begunstiget med sterke tekniske, entreprenOrmassige, samt 0konomiske
kompetencer, som vi forspger at holde intakte. Som krever en god portion fritid. Det er lidt en bunden
opgave, hvis vi ifremtiden fortsat skulle kunne levere rigeligt vand af h@j kvalitet til den bedst mulige pris,

som er formilsparagraffen for vores vandverk.

Jeg har som formand et udpreget tet samarbejde i dagligdagen med kasserer og bogholder som leverer
100%. Kampe tak for det ogs6.

Her til slut viljeg takke jer andelshavere for deltagelse, her i vores generalforsamling. HSber at bestyrelsens

beretning har givet indsigt i vores daglige arbejde, det er dejligt at se jer.

Tak for ordet.

Dirigenten spurgte forsamlingen om der var sporgsmal til beretningen. Det var der ikke. Dermed var
beretningen godkendt.

Punkt 4: Arsrapport med det reviderede regnskab blev pA vegne af kasserer Poul Petersen fremlagt af
bogholder Sven-Erik Eriksen.

Hovedtal: Netto omsetning for / efter over-/underdekning: 2.026.000 / 1.455.000 - Andre indtagter
55.000 - Administration 461.000 - Verkets drift 346,000 - Reparation og vedligehold 269.000 - Af- og
nedskrivninger 423.000 - Renteudgifter L2.000. Balance: Anlegsaktiver 6.239.411- -

Omsetningsaktiver/likvider 314.384 - Aktiver i alt 6.553.795 - Langfristede geldsforpligtelser 5.062.168 -

Kortfristede geldsforpligtelser 491.627 - Passiver i alt 6.553.795.

Fra forsamlingen var der enkelte spOrgsmal til 6rsrapporten, som blev besvaret. Revisionen havde forsynet
6rsrapporten med blank revisionspdtegning. Arsrapporten blev godkendt uden yderligere kommentarer.

Punkt 5: Budget for 2023 blev pi vegne af kasserer Poul Petersen fremlagt af bogholder Sven-Erik Eriksen.

Budgettet blev godkendt uden kommentarer.

Punkt 6: Der var ingen indkomne forslag.

Punkt 7: Poul Petersen og Jack S6rensen var begge to pA valg til bestyrelsen. Poul @nske ikke genvalg efter
32 6rs bestyrelsesarbejde. lack Onskede genvalg. Til nyvalg foreslog bestyrelsen J0rgen V. Rasmussen.

Sanne Krongaard Christensen blev foresl6et af forsamlingen. 39 var representeret ved fuldmagt. Skriftlig
afstemning blev foretaget med f0lgende resultat: Jack SOrensen 89 stemmer. J0rgen V. Rasmussen 87

stemmer. Sanne Krongaard Christensen 26 stemmer. Hermed genvalg til Jack og nyvalg til J6rgen.

P6 valg som suppleanter var J6rgen V. Rasmussen og Mona Madsen. Da Jorgen var blevet valgt i bestyrelsen

foreslog bestyrelsen Johan Friderichsen. Mona Onskede genvalg. Sanne Krongaard Christensen blev

foresl6et af forsamlingen. Skriftlig afstemning blev foretaget med fOlgende resultat: Mona Madsen 85

stemmer. Johan Friderichsen 75 stemmer. Sanne Krongaard Christensen 31 stemmer. Hermed genvalg til
Mona og nyvalg til Johan.

Punkt 8: Bestyrelsen foreslog genvalg af Revisionsfirmaet Deloitte. Deloitte blev valgt uden modkandidat.



Punkt 9: Til interne lokalrevisorer blev der genvalg til Ole Sekmose og Bjarne Folmer uden modkandidater.
Svend Widding og Lasse Albertsen blev valgt til interne lokalrevisorer uden modkandidater.

Punkt 10: Under eventuelt var der en livlig debat. Emner var: analyser pi r6vand fra boringer - samarbejde

- 6benhed - storre BNBO omrdder hvor der kan soges om midler fra Stat, EU og fonde - skovrejsning -
afkalkningsanlegget - vandkapacitet - henleggelser til nye milere. Formand Leif svarede pi alle emner til
forsamlingens tilfredshed.

Dirigenten rundede af med tak for god ro og orden under generalforsamlingen.

Formand Leif takkede dirigenten for myndig ledelse af generalforsamlingen samt tak til de fremmOdte
forbrugere og en livlig debat under eventuelt.

Formanden rettede en dybfOlt tak til bestyrelsesmedlem Poul Petersen, som havde valgt at stoppe, for hans

store indsats og ordentlighed i alt hvad der har med Vandverket at gore. Ligeledes nevnte formanden, at
ved Poul's udtraden af bestyrelsen, kunne en uvurderlig kempe viden om alt hvad der har med
Vandverket at g6re, desverre g5 tabt - men som Poul indskyd: "Jeg har telefonen i lommen". Som

erkendtlighed for sin store fik Poul overrakt en gave i form at et weekend ophold p5 Skrobelev Gods,

Langeland.

Sluttelig rettede bogholderen sig ogs6 til Poul, for at takke for godt samarbejde igennem nesten 12 6r.

Generalforsamlingen sluttede kl. 2L.30

Referent: Sven-Erik

Dirigent: Mads Kromann


